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Vážení kolegové,

ohledu na úplnost jen jako příkla-
dy,
. perspektý vyvoje numericbých

předpovědí ve střední Ewopě,
C co sivlastně představovat pod

pojmem změna (změny) klima-
tu a jak poznatky v tomto směru
int erpr e t ov a t v eř ej n os ti,

. společercká odpovědnost me-

t e or ol o ga, hl e dání j eho profesní
identiý,

o meteorologické informace ve

s děl ovacích prostředcích,
. Jak dále v ochraně čistoý

ovzduší ?
. Yažíme si historicbých tradic

svého oboru?

V mezidobích roku mezi zmíněnými
širšími diskusními seminaři se bu-

deme snažit ve spolupráci s dalšími
institucemi ČHMÚ, ústavy AI/ ČR,
vysokymi školami atd. ) pořádat
vědecké akce mezinárodního cha-
rakteru (konference, pracovní
setkání) a zároveň by tento rok
mohl být příležitostí prodiskutovat
uyvstalé otázky na neformálních
setkáních menších skupin odborní-
ku, na kulaých stolech pořádatých
v našich pobočkóch apod. Pro
užitečné akce tohoto druhu jistě
nalezneme plné pochopení a pod-
por1l ve všech meteorologickych
institucích. Je však třeba si uvědo-

mit, že pravě zmíněné adiviý lze

sice ze strany vedení čues účinně
podporovat, ale základní impulsy
zdola jsou zde nezbytné a nezastu-
pitelné.

Jan Bednář
předseda ČMeS

Dne 25.l0.l996 se doává devade-
sátin čestný člen české meteorolo-
gické společnosti, nestor sloven-
ský'ch klimatologů, dÍ. Štefa''
Pehovič'
Jubilant absolvoval vroce l93l
Přírodovědeckou fakultu UK
vPraze a potom pracoval na Slo-
venskujako vysokoškolshý učitel a
v letech l939- 1988 též jako za'
městnanec řIydrometeorotogického
ústat"u (nyrrějšího SHMU) vBrati-
slalě' Jako autor nebo spoluautor
publikoval přes 200 vědeclcých pra-
cí a ýzrramně se podilel i na
kniznícb publikacích. V této souvis-
losti připomeňme jeho ýaamný
podíl na Klimatickém atlasu' Je
zakládajícím členem Slovenské me-
teorologické společnosti a byl jejím
pn'ním předsedou. Po řadu let byl
též respektovarrým členem redakění
rady časopisu Meteoro}ogické
zpÍávy.
Do dalších let přejeme jubilantovi
zdraví a mnoho životní pohody.
Zríroveň mu děkujeme za vše, co
v ávotě vykonď pro rozvoj meteo-
rologie a klimatologie.

Podle materiálťt SMS 4racoval
Jan Bednď

členové meteorolo gické obce,
dostaváte zde oficiální materiály
řádného Valného shromáždění
ČMes konaného dne 28.5. 1996 a
zároveň tento Věstník vychazí po
úspěšnéu seminóři ,,Tradice a po-
lcrok vmeteorologii" (10. - 12.9.

1996, Radostovice). Tyto dvě udá'
losti nám poslgltují příležitost
zamyslet se nad životem naší
Společnosti.
Nebudeme snad příliš neslcromní,
připustíme-li, že jsme v uplynulých
třech letech překonali nelehké
období. Dnešní doba, i když mnoho
mluví o demolcracii a demolva-
tizaci, není v důsledku materia-
lizujících tendencí příznivá pro
neziskovou spolkovou ěinnost, na
niž si obecně málokdo nalézó čas.

Kromě toho víme, že problémy

finančního zaj ištění činnosti vědec-
kých společností se v nedóvné minu-
losti zdály hrozivé. Lze však, jak

jsem přesvědčen, již dnes konsta-
tovat, že ČMeS prokazala svoji ži-
votaschopnost a může bez zá-
sadních existenčních obav přemýš-
let o své budoucnosti'
Y této souvislosti mi dovolte několik
slov, Herá jsem již naznačil
v zóvěru semináře v Radostovicích.
Měli bychom se všichni snažit
racionólně alctivizoval celou naši
ělenskou základnu. Za tímto účelem
chceme jednou za dva rolE dát
našim tradičním seminářům cha-
rakter širokého dkkusního setkání
meteorologické obce nad tématy
širšího ýznamu, kde se budou kon-
lcretizovat užší problémové okrulry
křešení' Takoý charader již
vcelku měl seminař
v Radostovicích, z něhož vyplynula
řada podnětů k užším dkkusím. Bez

pr-.Á.áčú"s. Vytobeno ve spolr.pÉci-s českým hydromeieoÍologiclcjm ústaveÍÍ\ lechnicky zpracoval Martin Janoušeh e-mail <jmousek@chmi.cz>. Neprošlo

úpravou Neprodejný



Zápis ze XlV. Valného shromáŽdéní ceské meteorologické
společnosti, konaného dne 28. 5.1996

Valrré sbromážděni zahájil. předse-
aa čvteS doc. Bednař a dále říďl
místopředseda čvtes RNDr. Karel
Krška, CSc. Bylo konstatováno, že
není přítomen potřebný počet členů
(bylo přítornno jen 3l členů a 2
hosté: RNDr. Jaroslav Střeštík z
České bioklimatologické spo'leč-
nosti a Jiří Cermak z UFA AV cR)'
a proto bylo na hodinu přerušeno
jednání. V této době vyslectrli pří-
tomní přednášku narněstka ředitele
čmrrÚ RNDr. Mariana Woleka o
současném stavu budovrání stře-
doewopského centra numericlsých
meteorolo gických progrróz.
Po přednášce bylo Valné shromáž-
dění zrrovu zahájeno' Byl schválen
tento prograrn:
1. Volba náwhové a mandátové

komise
2. Zptáva o čirrrrosti Společnosti

za funkčď období 1993-1996
3. Zpráva o hospodďení Společ-

nosti za totéž období
4. Zprávarevizrrí komise
5. Diskuse ke zprávám a udělení

absolutoria odstupuj ícímu ýbo-
ru

6' Předríní čestrých uzrrríní
7. Představení nového Výboru

Společnosti
8. Náwh činrrosti na příští období
9. Usnesení

Na začátku zasedáni byla uctěna
památka členů Společnosti, kteří
zemřeli v době od posledního VS
(RNDr. Aleš Gottwald, CSc';
RNDr. Jan Krejčí, DrSc.; RNDr'
Vladimír Vlček; Mgr. Lilian
Kiršnerová; RNDr. František
Stuchlft a ing. Ladishv Šrrírnek,
CSc.).
V letošním roce vzpomínáme l50'
ýočí narozeď prvního profesora
klimatologie na Karlově univerzitě,
profesora Františka Augustina. Vý-
znam jeho díla v krátké vzpomínce
áodrrotil RNDr. vilibald Kakos.

K bodu ] - Volba nóvrhové a man-
dátové komise
Do náwhové komise byli zvoleni
ing. Vašíček a Evžen čemý' do
mandátové komise byu zvoleni
RNDr. Metelka a RNDr. Sálek.

Kbodu 2 - Zpráva o činnosti
Společnosti za funkční období
1993-96.
Zprávl předrresl předseda doc.
Bednríř. Zdttraai| kontinuitu čin-
nosti Společnosti, spočívající v
uspěšném pokračovrfurí přednáško-
vé činnosti, vydávrání a pruběžném
zkvalitiování Věstníku ČMeS a
každoročním pořádríní odbomého
semináře nebo koďerence. Jako
pozitivní skutečnost uveď, že se
podařilo zachovat vyrovnané ho-
spodďení Společnosti, zlepšit mo-
rálku v placení členslcých příspěvků
a do wčité míry aktivizovat člen=

skou základnu v pobočkách. Dále
informoval o rozvíjejících se sty-
cích s meteorologiclcými společ-
nostrri v Ewopě, při čemž ýsadní
postavení v tomto směru má Slo-
venská meteorologická společnost.

Kbodu j - Zprava o hospodaření
ČMes zo uplynulé období
Zprávu přednesla hospodářka
RNDr. Vondráčková' Konstatovala,
že rozpočet byl po celé f,mkění ob-
dobí vyrovnaný, teprve v poslední
době vzrostly náklady zanájemsa-
lónlai pro přednášky. Zpráva je
uvedena v příloze.

K bodu 4 - Zprava revizní komise
Zprávl přednesl ing. Vašíček. Ko-
mise po celé období prováděla kaž-
doročně 2 planované revize, při
nichž byly porovnány zápisy v de-

níku se zámtarrry v účetních dokla-
dech. Za celé furrkění období ne-

byly shledány žádné závady' a pro-
to komise nawhuje, aby odstupuji
címu Výboru bylo uděleno absolu-
torium.

Po schválení všech zpráv bylo od-
stupujícímu Výboru jednomyslně
uděleno absolutorium.
Kbodu 5 - Diskuse
Do diskuse se přihlásili RNDr.
Josef Štekl, CSc. (nutnost nskáváni
noých členů; v dusledku arýšení
nájernného bude cyklus podzimních
přednášek přemístěn na Smíchov;
iďormoval též o tom, že zapřítom-
nosti 24 zástupců meteorologických
institucí vzrrikla společnost,,I\dile-
šovka", jejlnž blavním úkolem je
modemizace observatoře na Mile-
šovce, modemizace pracoviště a
podle možnosti i vybudování me-
teorologického muzea), RNDr.
MaÍián V/olek (informoval o letoš-
ním dnu otevŤených dveří v ČIilvÚ
při příleátosti Světového meteoro-
logického dne, který byl mimořád-
ně úspěšný; počet návštěv na všech
pracovištích činil asi 2000 účastní-
ků), RNDr. Milan Sálek, CSc.
(semámil přítomné s činností
bměnské pobočky ČMeS;, RNDr.
Karel Krška, CSc. (oznámil, že v
areálu Vysokého učení technického
v Brně byla znovu otevřena meteo-
rologická observatoř), RNDr. La-
dislav Metelka (iďormoval o čin-
nosti pobočky čtrrtes v }kadci Krá-
lové. Pobočka ročně organizuje 4-5
předrrášek, kteých se pravidelně
účastrí cca 15 členů. Přednášky se

dosud konaly v budově observa-
toře, napříště bude možno vyuát i
zasedaci místnost v budově poboč-

ry čmrÚl

K bodu 6 - Čestná uznání
Po několikaleté přestávce udělila
ČMeS česurá uzrrání, která napříště
hodlá předávat na seminářích nebo
konferencích Čvtes. Při příleátosti
Valného shromáŽdění bylo čestné
uznání (gaficky list) předano za
celoávotní ásluárou vědeckou a
pedagogickou činnost v oboru me-
teorologie a za ďorrtroletou činnost
ve Výboru CMeS doc. RNDr.
Jaroslaw Kopáčkovi, CSc'.
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Kbodu 7 - Představení nového
Výboru ČMeS
Na základě voleb vpobočkách byl
ustaven noý Výbor CMeS, kteý
bude v příštím volebním období
pracovat v tomto složení:
Předseda: Doc. RNDr. Jan Bednař,
CSc.
Místopředsedové:RNDr. Karel
Krška, CSc. (pobočka Bmo),
RNDr. Karel Vaníček (pobočka
Hradec Králové)
Vědecký tajemník: RNDr' Eva
Žižková,CSc.
Hospodríř: RNDr' Helena Von-
dráčková, CSc.

Pobočka Prúa: RNDr. Josef Štekl,
CSc., RNDr. Jan SEachota
Pobočka }Iradec Králové: RNDr.
Ladislav Metelka, lng. Otokar
Školoud
Pobočka Bmo: RNDr. Miroslav
Kolrář, CSc.
Revizrí komise: Ing. Jaroslav Jež
+ členové poboček Brno a řIradec
Králové
Historická skupina: RNDr. Jan
Munzar, CSc.
Terminologická skupina: RNDr.
Bořivoj Sobíšek, DrSc.

K bodu 8 - Nóvrh činnosti na příští
období
Náwh přednesl nově zvolený před-

seda ČMeS doc. Bednař. Jednotlivé
body programu jsou zďrnuty do
usnesenj Valného S.

Kbodu9-Usnesení
Bylo přečteno a jednomyslně
schváleno usnesení, které vypraco-
vala náwhová komise (viz přílohu).
Vatné shromáždění Čvtes bylo
trkončeno v 17 hodin.

Zapsala: B. Kodadová

3. VS schvaluje rrámcoý program
čirrrrosti čMes na příští ři roky,
přednesený předsedou Výboru
čvtes a obsďrující t5rto hlavní
body:
a) pokračovat v přednáškové čin-

nosti v pobočkách
b) každoročně pořádat nebo spo-

lupořádat odborný seminář,
resp. vědeckou koďerenci

c) pokračovat ve vydávaní Věst-
níku pro ěleny CMeS

d) rozvíjet spolupráci s meteorolo-
giclcými společnostrrri v ewop-
slcých státech, zejména se Slo-
venskou meteorologickou spo-
lečností

e) vúčelném rozsďtu a s ohledem
na osvědčené tadice čMes za-
jistit kompatibilitu činnosti a
základních dokumentů Čtvtes s
čirrností meteorologiclcých spo-
lečností Éwopy

f) výbor Společnosti bude věno-
vat soustavnou péči otázkám
etického choviárrí v oblasti me-
teorologie,

g) usilovat o vyrovnané hospoda-
ření čvteS a aktivizaci členské
zákJadny.

Usnesení xlv. Valného shromáŽdéní Geské meteorologické
společnosti konaného dne 28.5.1996

1. Valné shromáždění schvaluje:
a) zprávu o čirrrrosti čMes za

období červen |993 'květen
1996

b) zprávu o hospodďeni za totéž
období

c) zpráw reviani komise
d) udělení absolutoria odstupují-

címu Výboru CMeS

2' Podle stanov čMes be.e na vě-
domí ustavení nového Výboru
ČMeS složeného ze zás[spců zvo-
lených na plenrámích na plenárních
schůzích poboček:
Předseda: Doc. RNDr. Jan Bednař,
CSc.
Mís topředs edová: RNDr. Karel
Krška, CSc. (pobočka Brno),
RNDr. Karel Vaníček (pobočka
Ilradec Králové)
Vědecký tajemník: RNDr. Eva
Žižková,CSc.
Hospodář: RNDr. Helena Von-
dráčková, CSc.
Pobočka Praha: RNDr. Josef
Štekl, CSc., RNDr. Jan Stachota
Pobočka Hradec Královd: RNDr.
Ladislav Metelka, Ing. Otokar
Školoud
Poboěka Brno: RNDr. Miroslav
Kolář, CSc.
Revizní komise: Ing. Jaroslav JeŽ+
členové z poboček Bmo a }Iradec
Králové
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Zprávao hospodařeni clvtes od 8.6. 1993 do 28.5.í996

Zustatek 28 024,28 soutrlasí s výpisem z účtu číslo 16 ze dne l0.5.l996
Y Praze dne 28.5.1996

Vyhotovila H. Vondráčková

Česká meteorologická společnost
společně s Českým hydro-
meteorologiclcým ustavem uspo-
řádala ve dnech l0. - 12' září 1996
tradiční třídenní seminář ve ško-
lícím sředisku ČIndÚ v Radosto-
vicích u Mladé Vožice. Tentokráte
bylo téma ,,TRADICE A
POKROK V METEOROLOGII"
velmi ataktivní. Přilakalo 78 me-

teorologů a bylo předneseno 36
odborných referátu zahrnuj ících té-

matické okrutry:
L historie,
II. synoptická meteorologie,
III. letecká meteorologie,
IV. objektivní předpovědrrí meto-

dy,
V. radarová a drúicová meteoro-

logie,
VI. čistota ovzduší a konečně
VII. klimatické zněny.

Seminář zahájili ředitel čmrÚ t.
obrusnft a předseda ČIraes

Tradice a pokrok v meteorologii
J' Bednríř. Úspěšnost seminaře je
patrna nejen z množství referátů"
ale i účasti slovensloých a vojen-
slaých meteorologu. B ohuž e|, vy žá-
daný referát o dějinách vojenské
povětrrrostní služby však neza:rrěl.
Nejpočetněji byly zastoupeny
sekce III. aYI., a to sedmi referáty.
Bohužel' v sekci III. se meteorolo-
gové soustředili na současný stav
předpovědní služby, málo času by-
lo věnováno budoucnosti, ť1' roz-
voji využívaní noých poznatků z
LAM modelů a hlavně chyběly jas-

ně koncipované ,požadavky" me-
teorologů na interpreý objektiv-
ních předpovědních metod zabýva-
jícími se jak klasickým postproces-
singem, tak tvorbou noých dia-
grrosticých. podkladů. Navíc chy-
běla přímá vazba na jejich vyttži-
telnost v hydrologii.
V sekci VII. ,$imatické zrněny"
byly pozoruhodné dva příspěvky, a

to V. Kakose '$imatické měny

ve vztďtu k povodním na Vltavě a

Labi" a V. Brůžka ,,Sekulámí řady
a klimatické zrněny ve střední
Ewopě".
Velkou pozomost vyvolaly rcferáty
M. Sálka, J. Vívody z SHMU, M'
Janouška a D. Řezáčové věnující
se interpretaci LAM modelů a
post-processingu. Převážná většina
referátu bude zďrrnuta do Sbomí-
ku, ktery vydá ČHMÚ koncem
roku 1996.
Na závěr tohoto krátkého otrlédnutí
za úspěšným seminářem čtrrtes .je
ťeba poděkovat vedení CHMU
jednak za ochofu uspořádat semi-
nríř ve školícím sťedisku, ale
hlavně za technickou pomoc při
organizaci semináře včetrrě zabez-
pečení jeho záaemi.

tut. Škoda


